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 زنان یک گام نزدیک تر 
گفت وگــوبه سکوهای آزادی

امیرعلیابوالفتحدرگفتوگوبا»آرمانملی«:
رابطه روسیه با غرب بیشتر از ایران است

نهشرقینهغربیبهمعنایمراودهنکردنباکشورهانیست 
بودونبودریچاردنفیوخیلیمهمنیست

آرمانملی:سخنــــــان آیت ا...علم الهدی 
درباره حجاب زنان در نماز جمعه اول بهمن 
۱۴۰۰ مشهد اگرچه بخش های انتقادی داشت و 
گفته هایش درباره بدحجابان خبرساز شد اما برای 
اولین بار یک پیام روشن از علمای بزرگ کشور 
داشت درباره مسئله ورود زنان به ورزشگاه ها. 
سال هاست که مسئله ورود زنان به استادیوم های 
ورزشی به عنوان یک چالش پیش روی ورزش 
ایران وجود دارد. از سال ۸۴ که محمود احمدی نژاد 
پس از حضور محدود دختران علاقه مند به فوتبال 
در جشن صعود تیم ملی به جام جهانی آلمان 
ابلاغ کرد ورود زنان به ورزشگاه ها آزاد است و 
همان ابلاغیه او سبب شد به کلی ورود زنان برای 
بیش از یک دهه به هر ورزشگاهی ممنوع شود، 
چون علمای مذهبی در سراسر ایران به این رفتار 
رئیس جمهور وقت واکنشی تند نشان دادند و 
مانع از اجرای این ابلاغیه شدند و او هم به کلی 
عقب نشست تا برای حدود ۱۵سال حتی ورود 
دختران خبرنگار هم به ورزشگاه ها ممنوع شود 
تا همین امروز اتفاقات بسیاری رقم خورده و 
تلاش های بسیاری شده تا زنان با رعایت مسائل 
شرعی و عرفی بتوانند در ورزشگاه ها حاضر شوند. 
در دولت روحانی و پس از حضور محدود دختران 
در لیگ جهانی والیبال، فشارها برای ورود دختران 
در ورزشگاه های فوتبال هم تشدید شد. فیفا و در 
راس آن اینفانتینو پس از متقاعد کردن عربستان 
برای ورود زنان به ورزشگاه ها، فشارها را بر ایران 
گسترش داد و کار به جایی رسید که حدود دو سال 
قبل پس از حضور محدود زنان در بازی تیم ملی 
ایران در انتخابی جام جهانی و فینال لیگ قهرمانان 
آسیا و پس از ملاقات های اینفانتینو با سران دولت 
ایران او از حضور زنان در ورزشگاه ها در مسابقات 
لیگ ایران سخن گفت. او از قول فدراسیون ایران 
گفت و تاج با ترس چنین وعده ای را تکذیب کرد 
اما اینفانتینو در تمام ملاقات های بعد از آن با 
مقامات ایرانی بر گفته هایش تاکید داشت. وزیر 
پیشین ورزش که یکی از وعده هایش ورود زنان 
به ورزشگاه ها بود، مدام از این می گفت که حالا 
امکانات سخت افزاری برای ورود آنها فراهم شده 
اما باید دغدغه های علما و روحانیون را برطرف 
کنیم. کاری که او و همکارانش تا روز آخر موفق به 
انجامش نشدند و حتی روز ورود زنان در بازی ملی 
به ورزشگاه آزادی هم شخص وزیر به سفر استانی 
خراسان شمالی رفت و در تهران حضور نداشت. 
روی کار آمدن فدراسیون جدید و اصرارهای فیفا 
و البته از سوی دیگر سرمایه گذاری بر تیم ملی 
زنان ایرآنکه خیلی زود بازده داشت، سبب شد 
معاونت زنان دولت سیزدهم فرصت خوبی را برای 
شنیدن حرف های فوتبالی زنان بگذارد. انسیه 
خزعلی که خود سال ها یک چهره آکادمیک بوده 
و از سوی دیگر فرزند یکی از علمای بزرگ انقلاب 
اسلامی بوده است با شنیدن شرایط موجود به نظر 
می رسد به جای نگاه به این مسئله به عنوان یک 
تهدید، از این مجال به عنوان یک فرصت استفاده 
کرده و توانسته آن اعتمادسازی که پیش تر بارها 
درباره اش صحبت شده اما توان انجامش حاصل 
نشده بود را حاصل کند. حضور مسئولان فوتبال 
در دفتر کار او و تشریح شرایط و همچنین چند 
مرحله حضور معاون زنان دولت در جمع دختران 
فوتبالیست باعث شده تا گشایش هایی رخ دهد. 
حالا چند هفته ای است که دختران خبرنگار بعد 
از ۱۵سال به استادیوم های ورزشی برگشتند و 
دیگر در حسرت تماشای مسابقاتی که تماشا 
و تحلیل شان بخش اساسی کارشان را تشکیل 
می دهد نیستند و این اتفاق ساده و معمولی دیگر 
برای شان یک رویا نیست.و این البته گام نخست 
است. همسو با موفقیت تیم ملی فوتبال زنان ایران، 
بخشی از خطبه دوم آیت ا... احمد علم الهدی که 
در آن گفته: »زمین چمن فوتبال جای هیجان 
است و زنان نیز به دلیل عاطفی تر بودن هیجان 
بیشتری را از خود ظهور و بروز می دهند اما این 
هیجان به دلیل تحریک کننده بودن برای مردان، 
حرام است اما اجبار فدراسیون بین المللی فوتبال 
برای حضور زنان در تماشای فوتبال صرفا ناشی از 
شیطنت و رذالت یک عده خارج نشین است.» قابل 
توجه است. او با بیان اینکه زنان نباید از تماشای 
فوتبال محروم و صرفا محدود به تماشای آن از 
آیینه تلویزیون شوند ادامه داده: »مسئولان ورزش 
در نظام اسلامی موظف هستند در زمین های 
چمن مکان هایی را طراحی و آماده سازی کنند 
که ضمن صیانت از زنان، موجب شود با حضور 
زنان، مردان نتوانند از هیجان زنان سوءاستفاده 
کنند و زنان هم با حفظ مصونیت بتوانند بازی 
فوتبال را در محل تماشا کنند.» امام جمعه مشهد 
با بیان اینکه در نظام اسلامی هیچ فردی نگفته 
که زنان محروم از تماشای فوتبال شوند گفت: 
»دستگاه متولی و مسئول توسعه ورزش در کشور، 
مسئول ایجاد فضا برای صیانت زنان در تماشای 
بازی فوتبال است. فراهم کردن فضا برای صیانت 
از زنان در عین ورزش و تفریح آنان باید به وسیله 
عناصر متدین این دولت و مجلس شورای اسلامی 
برنامه ریزی شود و خواهران و دختران ما باید 
بتوانند با کمال صیانت از هر نوع ورزش و تفریحی 
لذت ببرند. زنان هم همانند مردان باید تفریح و هر 
نوع ورزشی داشته باشند و مسئولان نظام موظف 
به صیانت از زنان در عین ورزش هستند.» این 
عضو خبرگان رهبری که پدر همسر رئیس دولت 
سیزدهم است، حالا یکی از عالی ترین چهره های 
روحانی است که به مسئله ورود زنان به ورزشگاه ها 
پرداخته و درحالی که همین حالا و در آستانه 
جشن صعود تیم ملی به جام جهانی قطر به دو 
دلیل مسائل و پروتکل های بهداشتی مربوط به 
کرونا و همچنین نحوه ورود زنان در این بازی ها، باز 
حضور تماشاگران در ورزشگاه ها در هاله ای از ابهام 
است، آنچه سیداحمد علم الهدی پشت تریبون 
نماز جمعه بیان کرده زنان علاقه مند به فوتبال را 
یک گام به سوی تماشای مسابقات فوتبال از روی 

سکوهای آزادی نزدیک تر کرده است.

گــــزارش

آرمانملی-حمیدشجاعی: پیش از سفر رئیس جمهور به روسیه 
صحبت  های بسیاری در خصوص این سفر و ابعاد مختلف آن مطرح 
می شد. چنان که بسیاری معتقد بودند این سفر می تواند موجب تعمیق 
و گسترش روابط تجاری و اقتصادی میان ایران و روسیه شود و عده ای 
دیگر بر این باور بودند که این سفر می تواند در راستای تحکیم ارتباطات 
دوجانبه و همچنین همگرایی در مسائل بین المللی همچون مذاکرات 
برجام تلقی گردد. برخی نیز براین عقیده بودند که یکی از مهم ترین 
دستور کارهای سفر رئیسی به مسکو پیگیری بحث عضویت دائم ایران 
در اتحادیه تجاری اوراسیا خواهد بود. چنان که با توجه به تنوع بازار و 
تنوع منابع موجود در کشورهای عضو این اتحادیه، عضویت دائم در 
آن یک فرصت قابل توجه برای اقتصاد ایران ایجاد می کند و می توان 
از این طریق بخشی از اثر تحریم ها را جبران کرد. دسته دیگری نیز به 
قراردادهای نظامی و تسلیحاتی میان ایران و روسیه اشاره داشتند. اما 
سفر رئیسی به روسیه و دیدارش با ولادیمیر پوتین در شرایط دیگری 
برگزار شد و حتی مجالی برای طرح چنین بحث هایی نشد هر چند که 
شاید در ملاقات چند ساعته روسای جمهور دو کشور بر روی مسائل 
مختلفی از جمله روابط دوجانبه، مذاکرات احیای برجام، قرار داد 2۰ 
ساله و... صحبت هایی صورت گرفته باشد اما به قرائت رسانه ها متن یا 
سندی در خصوص مسائل مختلف میان رؤسای جمهور دو کشور و حتی 
وزرای طرفین نیز نوشته نشد و همه چیز به صورت شفاهی پیش رفت 
تا این پرسش پیش  آید که اساسا سفر رئیس جمهور به روسیه آنهم با 
این برد رسانه ای چه دستاوردی داشته است. هر چند که در این سفر 
حاشیه ها بیش از متن به چشم آمد. البته خود آیت ا... رئیسی بلافاصله 
پس از بازگشت از مسکو در فرودگاه مهرآباد گفت: »برای گسترش روابط 
همه جانبه و پایدار و سودمند بین ایران و روسیه، توافق اساسی حاصل 
شده است.« و بدون اشاره به جزئیات، تصویری از سفر دو روزه اش به 
روسیه را برای مخاطبان تصویرسازی کرد. اما حاشیه های این سفر بیش 
از متنی که هیچ اشاره ای به جزئیات آن نشد بیشتر مورد توجه افکار 

عمومی و فضای مجازی قرار گرفت. 
یکسفر؛چندرویداد

معمول سفرهای دیپلماتیکی که در آنها یک مقام عالی رتبه کشوری 

به کشوری مهم سفر می کند این است که حداقـــل پروتکل  های اجرایی، 
سیاسی و دیپلماتیک چه از جانب کشور میزبان و چه مهمان رعایت 
شود. در حالی که از همان ابتدا شاهد نقض این موضوع از سوی روس ها 
بودیم که به جای رئیس جمهور وزیر نف ت و انرژی روسیه به استقبال 
رئیس جمهور کشورمان رفت که در نوع خود قابل تامل بود. از این نکته 
که بگذریم پوتین حتی به استقبال رئیس جمهور کشورمان مقابل کاخ 
کرملین )کاخ ریاست جمهوری روسیه( نیز نرفت و رئیس جمهور 
کشورمان در محل ریاست جمهوری با همتای روسی خود دیدار و 
گفت وگو کرد. در حالی که اگر به گذشته برگردیم زمانی که سیدمحمد 
خاتمی رئیس جمهور وقت در آبان 7۸ در سفر به فرانسه با ژاک شیراک 
رئیس جمهور وقت فرانسه دیدار کرد؛ شیراک در پایین پله های کاخ الیزه 
از رئیس جمهور ایران استقبال کرد. این در حالی است که عدم استقبال 
پوتین از آیت ا... رئیسی ؛ رئیس جمهور کشورمان تاثیر زیادی بر افکار 
عمومی داشته است. از طرفی در هر دیدار، گفت وگو و نشستی پرچم دو 
کشور در محل نشست وجود دارد اما در دیدار روسای جمهور ایران و 
روسیه پرچم ایران وجود نداشت. نکته دیگری که بسیار به چشم ناظران 
و تحلیلگران آمده میز بلندی بود که برای مذاکره دو طرف در نظر گرفته 
شده بود و از آن مهم تر عدم انتشار تصویری از قرارداد های اقتصادی میان 
دو طرف بود که نشان می داد حداقل در روی کاغذ متنی امضا نشده و 
بسیاری این مورد را اینگونه تعبیر کردند که اساسا گویا توافقی بین دو 
کشور صورت نگرفته است. هر چند که اقامه نماز رئیس جمهور در میانه 
مذاکرات با پوتین و حتی آدامس جویدن پوتین نیز از نگاه ناظران بیرونی 
دور نمانده و نسبت به آن واکنش نشان داده اند. با این حال آنچه مسلم 
است و قاطبه کارشناسان و صاحبنظران به آن اذعان دارند اینکه چرا 
مسئولان دولتی از جزئیات مذاکرات میان ایران و روسیه چیزی بیرون 
نمی دهند و صرفا به بیان کلیات می پردازند؟ قدر مسلم آنهایی که دولت 
قبل را به بهانه عدم بیان جزئیات برجام تخطئه می کردند امروز باید 
موضع خود را در قبال جزئیات مذاکرات ایران و روسیه مشخص کنند. 
البته اینکه ارتباط با روسیه می تواند دستاوردهای بسیاری به ویژه در 
حوزه اقتصادی و منطقه ای برای ایران داشته باشد امر واضح و مبرهنی 

اســـت که بر کـسی پوشیده نیست. 

ابهامدرجزئیات
بیـن الملل در خصـــوص ســـفر  یک تحــلیلگر مســائل 
رئیس جمهور به روسیه اظهار داشت: هنوز چیزی از مذاکرات 
رئیس جمهور کشورمان با رئیس جمهور روسیه آشکار نشده که چه 
گفتند، چه امضا کردند و همه چیز در ابهام مطلق است و نمی توان 
تحلیل درستی از این سفر داشت. محسن جلیلوند به»آرمان ملی« 
گفت: فکر می کنم تنها اتفاق خاصی که افتاده اینکه آقای رئیسی 
در دیدار با پوتین و در مجلس دوما صحبت  هایی کرده است. البته 
اینکه این سفرها در آینده چه تاثیراتی خواهد داشت باید بگویم که 
اصولا داشتن روابط با همه کشورها خوب است و باید همیشه دوستان 
بیشتری جذب کنیم. وی افزود: در این سفر دستاورد خاصی ندیدیم 
جز اینکه آقای رئیس جمهور در کاخ کرملین به اقامه نماز پرداخت. 
جلیل وند تصریح کرد: برجام توافقی شفاف بود که بارها منتشر شد و 
مورد توجه همگان قرار گرفت اما در مورد قرار داد روسیه و حتی چین 
شفافیتی ندیده ایم و حتی آقای ذوالنور نماینده مجلس گفته این قرار 

داد محرمانه است. 
تفاوتفضایفکریمسئولانایرانوروسیه

یک کارشناس مسائل بین الملل در خصوص سفر رئیس جمهور 
به روسیه و دستاوردهای آن گفت: پیش از این نیز گفته بودم که 
انتظاراتی در مورد سفر رئیس جمهور به روسیه باید مورد توجه قرار 
گیرد که با توجه به فضای فکری متفاوت مسئولان دو کشور باید فضای 
فکری مسئولان ایرانی و روسی به هم نزدیک شود. طرف ایرانی خیلی 
دوست دارد رابطه با روسیه را یک رابطه راهبردی تعریف کند ولی 
واقعیت این است که روسیه این رابطه را تاکتیکی می بیند. حشمت ا... 
فلاحت پیشه اظهار داشت: ایران سعی می کند روسیه را به عنوان یک 
متحد تعریف کند اما روس ها ایران را به عنوان یک خاکریز می بینند. 
لذا نتیجه سفر این بود که این فضای فکری به هم نزدیک نشده بلکه 
هر کدام در همان فضای متفاوت گام برمی دارند. نماینده ادوار مجلس 
افزود: روی سخن من با مسئولان سامان دهنده این سفر است که 
حتی پروتکل اجرای سفر را به درستی اجرا نکردند. اگر اطلاعی از 
پروتکل اجرایی سفر نداشتند پس حتما مسئولان ضعیفی هستند و 
اگر اطلاع داشتند این به معنای هدر دادن یک سفر سطح بالا بود. چرا 
که به طور معمول وقتی نفرات اجرایی اول کشورها با یکدیگر دیدار 
می کنند طبیعتا نتیجه آن شکل گیری چند موافقتنامه در حوزه های 
مختلف است. به ویژه اینکه طرف ایرانی حداقل این مساله را اعلام 
کرده بود. فلاحت پیشه بیان کرد: وزرای مختلف اعلام کرده بودند 
که این سفر در حوزه های مختلف از حوزه راهبردی و نظامی تا حوزه 
اقتصادی و انرژی را در برمی گیرد ولی دیدیم که هیچ موافقتنامه ای 
امضا نشد. به طور معمول در این سفرها در حضور دو رئیس جمهور، وزرا 
موافقتنامه های مرتبط با حوزه وزارتی خود را امضا می کنند که اصلا 
چنین موافقتنامه ای امضا نشد. وی تصریح کرد: با وجود اینکه در مورد 
توافق ایران و روسیه خیلی بحث می شد اما باز هم دیدیم که رغبتی 
از طرف روس ها در این رابطه شکل نگرفت. رئیس پیشین کمیسیون 
امنیت ملی مجلس تاکید کرد: انتظار این بود که دو رئیس جمهور یک 
کنفرانس مطبوعاتی مشترک داشته باشند و در آنجا این کنفرانس 
پیامی برای دنیا داشته باشد که این کنفرانس نیز تشکیل نشد و تنها 
ویژگی این سفر میز بلندی بود که کاملا خالی از کاغذ بود و هیچ 

سندی بر روی این میز وجود نداشت.

مدت هاست که از ائتلاف بزرگان کشور خبرهایی منتشر می کنند. 
خبرهایی که بخش مشترک آنها تبادل نظر برای رفع مشکلات کشور 
است. هر بار اما این ائتلاف تکذیب می شود چرا که تبادل نظر بزرگان 
همیشگی است و به مقطع خاصی مربوط نیست. دیروز محسن 
رهامی، فعال سیاسی در واکنش به اینکه آیا ممکن است یک ائتلاف 
بین آقایان خاتمی با روحانی و ناطق نوری به وجود بیاید یا یک حزب 
جدید تشکیل شود یا... گفت: نوعی ائتلاف نانوشته بین این آقایان از 
مدت ها قبل وجود داشته و خصوصا در انتخابات سال ۹2 این ائتلاف 
و هماهنگی با مدیریت مرحوم هاشمی، حمایت و همراهی دیگر 
نیرو های سیاسی اصلاحات و اعتدال منجر به پیروزی آقای روحانی 
گردید. اما، بعید است در این شرایط و اوضاع و احوال آنان به سمت 
ایجاد حزب واحدی حرکت کنند. فعلا نیرو های سیاسی جریان 
اصلاحات و اعتدال به دلایل مختلف، که فعلا مجال بحث آن نیست، 
سعی دارند تا زمانی که شرایط برای حضور تمام عیار احزاب، همانند 
کشور های مترقی فراهم شود، در قالب حرکت های جبهه ای آن هم از 

نوع ژله ای، در صحنه حضور داشته باشند. 

یکی از ائمه جمعه گفت: »باید خانم بدحجاب و آدم ولنگار 
احساس کند مردم از او بدشان می آید و این اظهار نفرت و انزجار 
برای مردم یک تکلیف الهی در نهی از منکر است« سید ناصر 
قوامی، فعال سیاسی در واکنش به این اظهارات گفت: باید به این 
آقایان گفت از کجا معلوم است ده تا بیست سال دیگر افرادی را که 
امروز بی حجاب شناخته می شوند، با حجاب معرفی شوند و جزو با 
حجاب ها به شمار بیایند و بی حجابی آن زمان تعریف دیگری داشته 
باشد. بنابراین اسلام در این موارد انعطاف دارد و در هر زمانی، نظر 
فقها و علما متفاوت است. به نظر صحبت هایی که زده شد موجب 
تبلیغ به حجاب نمی شود. تبلیغ اسلام به این شکل نیست و بیشتر 
موجب بدبینی به اسلام می شود. در اسلام انعطاف وجود دارد. یک 
زمانی به زنان می گفتند حتی برای تماشای بازی ها نباید به ورزشگاه 
بروند. حالا خانم ها فوتبال و هندبال بازی می کنند و ورزش کشتی 
را هم انجام می دهند. بنابراین فکر می کنم، شرایط زمان به گونه ای 

است که دیگر این حرف ها نمی تواند خریداری داشته باشد.

هنوز هم حذف ارز ۴2۰۰ تومانی موضوع بحث و انتقاد در جامعه 
است. دیروز عضو مجمع تشخیص مصلحت بیان کرد: حذف ارز 
۴2۰۰ تومانی نباید یکجا و یکباره صورت گیرد بلکه باید آرام، 
به تدریج انجام شده و فرایند اطلاع رسانی هم به نحوی باشد که اثرات 
روانی منفی بر جامعه نگذارد که گاهی بدتر از اثرات واقعی ناشی از 
بالا رفتن هزینه های مواد اولیه خوراک دام و طیور و کالا های اساسی 
مردم است. حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم عنوان کرد: 
بنابراین معتقدم که دولت باید به گونه ای ارز ۴2۰۰ تومانی را حذف 
کند که تنش ایجاد نشود و شوک به وجود نیاورد. وی با تاکید براینکه 
باید یارانه های پنهان را تبدیل به یارانه های آشکار و هدفمند کنیم، 
درباره اینکه چه کسانی مدافع ادامه پرداخت ارز ۴2۰۰ تومانی 
هستند، اظهار کرد: من اطلاعی از اینکه چه کسانی مخالف حذف ارز 
۴2۰۰ تومانی هستند و منطق آن ها چیست، ندارم، البته اگر منطق 
آن ها عدم ایجاد تنش و شوک به جامعه باشد سخن درستی است، اما 

این موضوع امری کوتاه مدت است نه دائمی و بلندمدت.

آرمانملی-مطهرهشفیعی:روز گذشته رئیس 
سازمان بسیج مداحان و هیأت های مذهبی کشور با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص تحقق 
مطالبات سال گذشته مقام معظم رهبری از جامعه 
ستایشگری کشور در راستای ترویج اهمیت موضوع 
خانواده و فرزندآوری اظهار داشت: بسیج مداحان 
در این حوزه تعداد ۱7۰۰ مورد فعالیت تبیینی را 
توسط مداحان استان ها در قالب احادیث و روایت ها و 
سخنرانی های جلسات و همچنین حمایت و کمک به 
برپایی جشن ازدواج آسان، در راستای منویات ایشان 
عملیاتی کرد. یوسف ارجونی افزود: برای سال ۱۴۰۱ 
و در راستای تقویت روضه خانگی که بستر مناسبی 
برای تبلیغ و ترویج سبک زندگی ایرانی اسلامی و 
ازدواج و فرزندآوری است، برنامه هایی مضاعف تر از 

سال قبل برنامه ریزی و اجرایی کنیم. 

نگاهسیاسيبهقداستروضهلطمهميزند
برگزاری روضه خانگی برای ترغیب خانواده ها 
به فرزندآوری شیوه خاصی است و تنها توصیه به 
فرزندآوری می کنند بدون توجه به علل اصلی که 
مانعی در برابر فرزندآوری در جامعه است. به غیر از 
این موضوع باید از طراحان تشویق به فرزندآوری 
در روضه های خانگی سوال کرد که آیا از فلسفه 
روضه خوانی آگاه هستند و می دانند روضه در 
چه شرایط و برای رسیدن به چه اهدافی خوانده 
می شود؟ نایب رئیس مجلس دهم و نماینده کنونی 
مجلس تاکید دارد: واقعیت این است که مشکلات 
اقتصادی اجازه نمی دهد که جوانان به سمت ازدواج 
بروند یا بعد از ازدواج برای فرزندآوری اقدام کنند. 
در طرح مجلس مصوب شده است که به زوج ها 
مسکن داده شود، این مسکن را که مفت نمی دهند و 

می گویند بیاید وام بگیرید، آن جوانی که می خواهد 
وام بگیرد باید پول در بیاورد که بتواند وام را پرداخت 
کند الان دو جوان هستند و بیکار هستند و خودشان 
هستند اما وقتی ازدواج کردند، بیکارِ بدهکارِ گرفتار 
می شوند؛ این بدهکاری و گرفتاری با خودش بحث 
و دعوا دارد و نهایتا با خودش طلاق به همراه دارد. 
وزیر بهداشت در دولت اصلاحات تصریح کرد: ریشه 
این قضایا پیچیده تر از مشوق های است که ما در 
قانون بنویسیم مگر مهمتر از کتاب خدا، قرآن و 
ائمه داریم؛ ما مسلمانیم و اعتقاد داریم و سفارش 
به ازدواج و فرزندآوری در دین ما ذکر شده است، 
با وجود اعتقاد دینی، چرا اصرار داریم در این رابطه 
قانون بنویسیم. مسعود پزشکیان خاطر نشان کرد: 
این قضایا یعنی ازدواج و فرزندآوری به وضعیت 
اقتصادی مردم و مسائل فرهنگی برمی گردد که 

مسائل فرهنگی هم به دیدگاه هایی که ما درست 
کردیم برمی گردد، که باید اینها را درست کنیم.«  
جالب اینجاست که برخی  مجالس تبدیل به محل 
کسب در آمد شده است به عنوان نمونه مرکزی که 
نشانی خود را قم، خیابان ۱۹ دی )باجک(، کوچه 
سوم ذکر کرده بسته ای را با نام »صندوقچه روضه 
خانگی« تبلیغ می کند که شامل ۵ عدد بیرق دکور 
منقش به اسامی خاندان عصمت و طهارت)ع(؛ 
۳ عدد بیرق خانگی منقش به تمثال بزرگان 
انقلاب؛ 7 عدد بیرق کاربردی فضاسازی هیات؛ 
2 عدد کاور دستمال کاغذی نقش اشک؛ 2۴ عدد 
کتابچه زیارت عاشورا و زیارت اربعین؛ 2۴ عدد مهر 
تربت دخیل و ۱ عدد کتیبه بفرمایید روضه است: 
»صندوقچۀ روضه های خانگی موقوفه ای است 
برای برپایی مراسمات که از سوی خیرین فراهم 
می آید. در این صندوقچه اقلام ضروری و ملزومات 
اقامۀ روضه های خانگی قرار داده شده است.« در 
نهایت قیمت تعیین شده برای فروش است اما در 
توضیح ذکر کرده که مبلغ 2,۴۰۰,۰۰۰ تومان!!. در 
حالی برخی درآمد خوبی از طریق فروش ابزار لازم 
در مجالس روضه دارند که حجت الاسلام ادیب 
یزدی درباره اهمیت روضه های خانگی می گویند: 
»دیده اید یک زمانی از خرجی خانه کم می آورید؛ 
آن پولی را که پس انداز کرده اید برای روز مبادا 
می آورید برای خرج کردن. روضه خانگی ذخیره 
روز مبادای ماست؛ که وقتی دشمن آمده و به طرق 
مختلف می خواهد جوانان را فریب دهد، خوبان را 
به تردید بیندازد، بنیان های فرهنگی ما را به لرزه 
دربیاورد با روضه خانگی می شود این دشمن را 

بیچاره کرد.«

  

ائتلاف میان خاتمی، 
روحانی و ناطق نوری

اظهارات برخی ائمه جمعه 
موجب بدبینی می شود

حذف بدون شوک ارز 
۴۲۰۰ تومانی 

آرمانملی-علیرضاپورحسین: 
تقابل ایران، آمریکا و روسیه مشخصا 
یکی از پرتنش ترین مثلـــــث های 
سال های اخیر در عرصــــه بین الملل 
بوده و به همین علت تنظیم روابط بین 
هر کدام از این کشورها می تواند تاثیر زیادی بر معادلات 
بین المللی داشته باشد. امری که در سال های اخیر همواره 
از سوی ایران با چالش هایی مواجه بوده و در این برهه از 
زمان که رئیس جمهوری ایران به روسیه سفر کرده است، 
همچنان با اما و اگرهایی مواجه است و شاید حتی مسیر 
عبور  سختی در تغییر رویه در این زمینه باشد. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با امیرعلی 
ابوالفتح، تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل داشته است که 

در ادامه می خوانید. 
اساساباتوجهبهتقابلهایآمریکاوروسیهدر 
عرصهبینالملل،ایرانسیاستخارجیخوددرقبال

ایندوکشوررابهدرستیترسیمکردهاست؟
سیاست ایران در سال های اخیر گسترش روابط با تمام 
کشورها بوده و صرفا در این زمینه رژیم صهیونیستی را 
مستثنی کرده است. وقتی گفته می شود که همه کشورها 
یعنی ایالات متحده نیز می تواند جزو آن باشد. باید توجه 
داشت که مشکلاتی که در سال های اخیر میان ایران و 
ایالات متحده وجود داشته است بیشتر منشا آن ها آمریکا 
بوده و دشمنی ها و کارشکنی ها مشخصا از طرف تهران 
نیست. فارغ از جنگ لفظی مسئولین دو کشور در سال های 
اخیر که تحت عنوان شیطان بزرگ و حامی تروریست مطرح 
می شود، ایران بارها حسن نیت خود را نشان داده و قدم هایی 
برای کاهش تنش ها برداشته اما به آن اندازه که انتظار داشته 
است، پاسخی دریافت نکرده است. به صورت مشخص پس از 
سقوط طالبان در افغانستان در اوایل قرن بیست و یکم، بوش 
ایران را محور شرارت خواند و خصومت با ایران را بیشتر کرد. 
در ادامه نیز شاهد بودیم که پس از مذاکرات فراوان و امضای 
برجام، دونالد ترامپ از برجام خارج شد و دولت کنونی نیز 
با وجود اینکه ایران عنوان می کند به تعهدات هسته ای 
خود پایبند خواهد بود، هنوز به برجام برنگشته است. 
بنابراین اختلافات میان ایران و آمریکا بیشتر ناشی از رفتار 
آمریکاست. به همین علت ایران سعی می کند به واسطه این 
دشمنی یک توازن در سیاست خارجی خود ایجاد کند و به 
همین علت همکاری های خود با روسیه را بیشتر کرده است. 
در ابتدای انقلاب اسلامی شعار نه شرقی و نه غربی مطرح 
شد اما این به آن معنا نیست که نباید با کشورها مراوده 
داشت. اینکه امروز روابط ایران و غرب با چالش هایی مواجه 
شده است مشخصا علت آن آمریکاست. به این دلیل که ما 
شاهد بودیم که اروپا همکاری خوبی را با ایران آغاز کرده 
بود و سرمایه گذاری ها و مراودات به خوبی پیش می رفت. 
حتی شرکت های آمریکایی از طریق دفاتر بین المللی خود 
نیز از بازار ایران منتفع می شدند اما این دولت آمریکا بود که 
این وضعیت را برهم زد. باید توجه داشت که روابط ایران و 

روسیه خیلی هم گرم نیست. 
گرمنبودنروابطایرانوروسیهبهچهمعناست؟ 

زمانی که به مراودات روسیه با کشورهای اروپایی و 
آمریکا نگاه می کنیم، متوجه می شویم که ارتباط روسیه 
با اروپا و آمریکا بسیار بالاست. متحدین آمریکا امروز از 
جمله دوستان مهم روسیه هستند. روابط تجاری روسیه با 
آلمان، بریتانیا و فرانسه قابل قیاس با روابط ایران و روسیه 
نیست. این امر در سطوح سیاسی نیز صدق می کند. روسای 
جمهور ایران و روسیه اگر هر ۵ سال یک بار با یکدیگر دیدار 
می کنند، روسای جمهوری روسیه و آمریکا به صورت مرتب 
دیدار و گفت وگو دارند و به مراتب مراوده سیاسی آن ها 
بیشتر است. قراردادهای روسیه با غرب پرتعداد است و 
همکاری های زیادی با یکدیگر دارند در صورتی که ایران 
این گونه نیست و به تازگی صحبت از قرارداد 2۰ ساله شده 
است. اینکه گفته می شود ایران به دامن روسیه و یا چین 
رفته است اصلا نمی تواند در واقعیت معنا داشته باشد زیرا 
حجم مراودات روسیه و چین با غرب چندین برابر مراوده 
با ایران است. به همین علت ایران ضرورت دارد تا توازن با 
شرق و غرب را ایجاد کند. توازن به این معنی نیست که 
ایران مطیع شرق و یا غرب باشد. امروز رفتار کشورها برای 
ایران مهم است. اینکه ایران بیشتر با روسیه مراوده دارد به 
این علت است که به ایران احترام می گذارند و منافع ایران 
را در زمینه های مختلف در نظر می گیرند و در تلاش برای 
ضربه زدن به منافع ایران نیستند. ایران این موارد را از سوی 
آمریکا مشاهده نمی کند و به همین علت نمی تواند رابطه 
خوبی با آمریکا داشته باشد. اگر آمریکا مانند روسیه با ایران 
رفتار کند، قطعا رویه تغییر پیدا می کند و می توان به کاهش 
تنش ها امیدوار بود. آمریکا یک فرصت خوب به اسم برجام 
را از دست داد و مشخصا بازگرداندن اعتماد بسیار سخت 

شده است. 
همزمانباسفررئیسجمهوریایرانبهروسیه 
خبرتغییردرتیممذاکرهکنندهآمریکامنتشرشد،

آیااتفاقخاصیدراینزمینهرخدادهاست؟
باید توجه داشت که خبر هنوز از سوی مقامات آمریکا 
تایید نشده است اما با این وجود، بود و نبود ریچارد نفیو 
خیلی مهم نیست زیرا او یک مقام رده میانی وزارت خارجه 
آمریکاست. با این وجود او معمار تحریم ها علیه ایران در زمان 
اوباما بود. جهت گیری ایالات متحده آمریکا همچون ایران در 
سطوح بالای سیاسی اتخاذ می شود. رئیس جمهوری آمریکا، 
تیم امنیت ملی آمریکا، وزیرخارجه و وزیر خزانه داری هستند 
که تصمیم های مهم را اتخاذ می کنند. در ایران نیز این گونه 
است. یک زمان تیم مذاکره کننده را آقای عراقچی مدیریت 
می کند و یک زمان هم آقای باقری اما تصمیمات در سطوح 
عالی گرفته می شود. مشخصا شکل مذاکره این افراد فرق 
می کند اما راهبردها را مقامات ارشد کشور مشخص می کنند. 
رفتن ریچارد نفیو به معنی این نیست که آمریکا می خواهد 
تمام شرط و شروط ایران را قبول کند. در قبال ریچارد نفیو 
رسانه های آمریکایی قهرمان پروری کرده اند و او را مغز متفکر 
تحریم ها علیه ایران معرفی می کردند در حالی که او بیشتر 

یک مجری راهبردهای آمریکا بود.
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